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Svar på § 37-spørgsmål nr. 155-2021 vedr. forbud mod indførsel af hvalkød 
til Danmark fra østgrønland 

Kære Lars Poulsen 

Du har i henhold til § 37, stk. 1 i Forretningsorden for Inatsisartut stillet spørgs
mål til Naalakkersuisut vedr. forbud mod indførsel afhvalkød til Danmark fra 
0stgrønland. Spørgsmålet er henvist til min besvarelse. 

1. Hvad er årsagen til at sildepiskerkød og hvidhvalskød ikke kan forsendes 
til Danmark som frostvare fra østgrønland? 

Svar: 
Hvidhvaler må ikke fanges i 0stgrønland, og derfor må der ikke forsendes kød 
fra hvidhvaler fanget i 0stgrønland. 

Kød og mattak fra sildepisker fanget i 0stgrønland må ikke forsendes til Dan
mark, da bestanden af sildepisker i 0stgrønland er udryddelsestruet. Dette er re
guleret gennem CITES-konventionen (Washingtonkonventionen). CITES
konventionen er en internationalkonvention om regulering af international handel 
med vilde dyr og planter. De arter, som er mest udryddelsestruet, må hverken 
eksporteres eller importeres af lande, der har tiltrådt konventionen. Både Grøn
land og Danmark samt ca. 200 andre lande har tiltrådt konventionen. 

Til besvarelse af dit spørgsmål er der desuden indhentet input fra Departementet 
for Fiskeri og Fangst. Departementet for Fiskeri og Fangst oplyser: 

"Den Internationale Hvalfangstkommission (IWC) tillader kun fangst af store 
hvaler, herunder sildepiskere i Vest- og 0stgrønland, med betingelse om, at disse 
kun udnyttes lokalt og ikke eksporteres med kommercielle formål i kategorien 
"oprindelige folks hvalfangst"". 

2. Er der planer om ændring af lov mod eksport af sildepiskerkød og hvid
hvalskød fra østgrønland, så samme mulighed opnås som i Vestgrønland? 

Svar: 
Der er ikke planer om ændring af den internationale konvention om handel med 
truede arter. Idet Grønland har tiltrådt konventionen, er Grønland forpligtiget til 
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at overholde konventionens bestemmelser. Lande, som har tiltrådt CITES
konventionen, må heller ikke tillade import af de mest udryddelsestruede arter. 
Det er således ikke muligt at få en importtilladelse i Danmark til at indføre silde
piskerkød fra 0stgrønland. 

Det er muligt at få en eksport- og importtilladelse til produkter fra hvidhval og 
sildepisker fra Vestgrønland, da de kommer fra større bestande, der ikke på 
samme vis er udryddelsestruede. 

Til besvarelse af dit spørgsmål er der desuden indhentet input fra Departementet 
for Fiskeri og Fangst. Departementet for Fiskeri og Fangst oplyser: 

"IWC har ingen planer om ændring af betingelserne for fastsættelse af kvoter for 
bl.a. sildepiskere". 

3. Fra hvornår har man ændret lovgivningen med forbud for indførelse af 
førnævnte produkter? 

Svar: 
Bestemmelserne om eksport/import er implementeret gennem bekendtgørelse nr. 
12 af 13. september 2004 om eksport af vilde dyr og planter mv. omfattet af 
konventionen af 3. marts 1973 om international handel med udryddelsestruede 
vilde dyr og planter (CITES-konventionen). Grønland har været med i konventi
onen siden 1977. Bekendtgørelsen er tilgængelig via www.lovgivning.gl. 

Til besvarelse af dit spørgsmål er der desuden indhentet input fra Departementet 
for Fiskeri og Fangst. Departementet for Fiskeri og Fangst oplyser: 
"IWC har i 1983 indført moratorium, dvs. udsættelse, for fangst af store hvaler, 
som også betyder stop for kommerciel fangst og eksport/import. 

Derudover er der i Selvstyrets bekendtgørelse nr. 9 af 6. december 2018 om be
skyttelse og fangst af store hvaler § 37 henvisning til CITES-konventionen 
(Washingtonkonventionen). " 

Med venlig hilsen 
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~ 
SIUMUT 

INATSISARTUT 

17. november 2021 

I henhold til § 37, stk. 1 stiller jeg hermed følgende spørgsmål til Naalakkersuisut: 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 
1. Hvad er årsagen til at sildepiskerkød, pukkelhvalkød og hvidhvalskød ikke kan forsendes 

til Danmark som frostvare fra østgrønland? 
2. Er der planer om ændring af lov mod eksport af sildepiskerkød, pukkelhvalkød og 

hvidhvalskød fra østgrønland, så samme mulighed opnås som i Vestgrønland? 
3. Fra hvornår har man ændret lovgivningen med forbud for indførelse af førnævnte 

produkter? 

(Medlem af Inatsisartut Lars Poulsen, Siumut) 

Begrundelse: 
Med tanke på hvor mange sildepiskere, der kan fanges i Grønland om året, må det være muligt at 

forsende kød til nære relationer, som bor i udlandet. 

Jeg ønsker at modtage svar inden for 10 arbejdsdage. 


